
6/2023  

OPUSCULUM
ČASOPIS ČESKÉ DOMINIKÁNSKÉ RODINY





1 ׀

Fr. Lukáš Fošum OP: Úvodní slovo 2 ׀

Tomáš Machula: Spolu pod pláštěm Mariiným 3 ׀

Terezie Eisnerová OP: Můžeme být profíci na přátelství? 6 ׀

Fr. Hyacint Ullman OP: To je mé přikázání…
Kázání na 30. neděli v mezidobí (29. října 2023) 9 ׀

S. M. Jordána Kuběnová OP: Pochopit zákon lásky. Úryvek z dopisu 12 ׀

Fr. Jarosław Krawiec OP: Pokorná inteligence srdce
Kázání při mši svaté na setkání České dominikánské rodiny 14 ׀

Budovat mosty. Střípek z prezentace fr. Jarosława OP 16 ׀

Pestrý, působivý a chutný sedor 17 ׀

Zprávy z dominikánské rodiny 19 ׀

Fr. Pavel Maria Mayer OP: Obnovená bazilika 19 ׀

Mnišky OP: Čisté srdce není nepoužívané srdce
Setkání noviciátů mnišek Kazatelského řádu 20 ׀

SM. Miriam Hřebačková OP: Střelické sestry už čtvrt roku v Brně 22 ׀

SM. Emilie Růžičková OP: Jaké to je být studentkou na Angelicu 
v Římě? 23 ׀

SM. Štěpánka Šenkeříková OP: Pozdrav z Cambridge 25 ׀

Lenka Bernadetta Nezbedová: Zdislávky (opět) v Litoměřicích 26 ׀

Dominikánský měsíc pokoje 2023 27 ׀

Pavel Veselský: Matka mého Pána 29 ׀

Letní škola Tomáše Akvinského 2024 34 ׀

Z nabídky nakladatelství Krystal OP 34 ׀

Obsah



׀ 2

Předcházející čísla OPuscula byla věnována 
modlitbě a studiu. Ve studiu se nesnažíme pou
ze shromažďovat vědomosti z teologie a přidru
žených disciplín, ale usilujeme o nové poznání, 
které promění nás a přinese i nový pohled na 
svět, v němž právě žijeme. To nám pak umožní 
lépe a vroucněji se modlit s prosbou o příchod ne
beského království a být solí země, světlem světa. 
Číst znamení času ve studiu, v bdělosti neztrácet, 
ale naopak uchovávat drahocenný olej modlitby 
a dobrých skutků (Mt 25, 13).

Nevegetujeme jako osamělé ostrovy někde ve 
vzdáleném oceánu mimo koloběh tohoto světa, 
ale jsme jako Kristovi učedníci v tomto světě (Jan 
17, 18), a protože není dobře býti člověku samé
mu, žijeme ve společenství.

V době, kdy lidé tolik trpí rozdělením, boji 
a válkami různého typu, nejednotou a rozpadem 
základních lidských společenství, je vita commu-
nis velkým darem, zároveň také otázkou a výzvou, 
a přitom – vrátíme-li se do křesťanské teologie – 
eschatologickým znamením.

Na začátku Adventu, kdy se v tichosti, a to 
nejen v ústraní, ale i společně, připravujeme na 
nový Kristův příchod, oživujeme další ze základů 
řeholního a dominikánského života.

Po vzoru Panny Marie a apoštolů (Sk 2, 42–
47) se vracíme k tomu, co je zdrojem a vrcholem 
našeho společenství, jehož nezastupitelný vý
znam nemůže popřít žádný svár a nejednota. Prá
vě proto, že se nám tento ideál první církve může 
zdát leckdy příliš vzdálený, si v adventní době při
pomínáme ono shromáždění, které se netrpělivě 
modlilo venku v hodinu, kdy Zachariáš přinášel 

ÚVODNÍ SLOVO

Znamení času, znamení době

Vita communis 
je velkým 
darem, zároveň 
také otázkou 
a výzvou, a přitom 
eschatologickým 
znamením.
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oběť (Lk 1, 10). Pán nám dá, abychom mohli společně znovu vstoupit do 
chrámu a sloužit mu, v radosti, beze strachu a vysvobozeni z rukou nepřátel 
(Lk 1, 74–75). Obrácení každého z nás, posilované modlitbou a studiem, je 
předpokladem a podmínkou smyslu této společné cesty, na které si může
me být jisti, nemáme-li tvrdošíjné srdce, že s námi je Bůh (Iz 7, 14). 

 fr. Lukáš Fošum OP

Spolu pod pláštěm Mariiným

Jeden z existencialistických filosofů prohlásil, 
že peklo – to jsou ti druzí. Pokud bychom tuto 
větu vzali doslova, pak by myšlenka společen
ství jako něčeho žádoucího nedávala smysl. 
Člověku by bylo lépe samotnému, neboť ostat
ní lidé přinášejí jen problémy. Být ve společen
ství s druhými lidmi by bylo ospravedlnitelné 
jen tehdy, když to přináší nějaký osobní uži
tek, který by jinak nebyl dosažitelný. V méně 
radikální podobě, než je vyjádření o pekle, na
jdeme tento odtažitý postoj k hodnotě spole
čenství v liberálním individualismu, dnes asi 
převládající lidové filosofii západního světa. 
Lidé se soustřeďují na sebe a ostatní poměřují 
hlavně tím, jaký užitek, či naopak jaké problé
my přinášejí jejich individuálnímu štěstí.

Na druhé straně existují směry, které individualitu člověka podceňují 
natolik, že ho chápou jen jako kolečko v soukolí společnosti. Takové malé 
kolečko nemá samo o sobě žádný význam a lze ho kdykoli nahradit jiným. 
Hlavní je prospěch celého stroje. Takto chápe vztah jedince a společnosti 
jakýsi kolektivismus absolutizující společnost, jak to vidíme např. v Číně 
a v jisté míře i v Rusku.

Pozice, která se oběma krajnostem (absolutizaci jedince a absolutizaci 
společnosti) vyhýbá, je personalismus uznávající jedinečnost a neopakova
telnost každé lidské osoby, ale zdůrazňující také bytostně důležitou spole
čenskost člověka, který si sám nestačí a druhé lidi ke svému plnému životu 
potřebuje. Nyní by bylo možné říci, že dominikáni jednoduše neabsolutizují 
vlastní řádové společenství (kolektivismus), ani ho nechápou jako účelové 
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sdružení sloužící pouze k vlastnímu prospěchu jedinců (liberální individua
lismus). Byla by to pravda, ale realita je ještě složitější a zajímavější.

Tomáš si klade otázku, jaký řeholní život je lepší, zda samotářský, nebo 
společný. V Sumě teologie II-II, q. 188, a. 8 tvrdí, že poustevníci v tomto ohle
du stojí jaksi výše než společensky fungující řehole. Důvodem je to, že dokona
lí nic nepotřebují, takže nejdokonalejší řeholníci nepotřebují ani společenství. 
Vzpomeneme-li si na starý řeholní bonmot, mohli bychom zvolat: O beata 
solitudo o sola beatitudo (Ó blažená samoto, ó samotná blaženosti). Na druhé 
straně Tomáš upozorňuje, že takto dokonalých lidí je málo, a že než člověk 
k dokonalosti dospěje, společnost druhých nutně potřebuje. Snažit se o pous
tevnický život bez předchozí společenské podpory je přímo nebezpečné.

Zde bychom mohli říci, že do jisté míry má Tomášova argumentace lo
giku, nicméně pokud bychom ji vzali příliš doslova, dospěli bychom k velmi 
aristotelovskému obrazu Boha jako naprosto dokonalé bytosti, která tím 
pádem nic nepotřebuje, a tedy se vůbec nestará o lidi. Křesťanská víra vy
znává Boha, jehož podstatou je společenství tří božských osob, které ale ne
popírají zásadní jednotu Boží. Přílišné spojování dokonalosti se samotou 
tak může být nebezpečné jak pro obraz člověka, tak pro obraz Boha. Tomáš 
tuto souvislost trinitární teologie a antropologie příliš nezdůrazňuje a je 
otázka, nakolik si ji vůbec uvědomoval. Přesto ale u něj najdeme význam
nou podporu společného života a společenské povahy člověka.
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V Sumě teologie I-II, q. 4, a. 8, kde se pojednává o blaženosti, Tomáš 
říká, že blažený člověk potřebuje přátele. Důvod, proč tomu tak je, může 
osvětlit rozlišení typů přátelství. Jde o přátelství pro užitek, přátelství pro 
potěšení a dokonalé přátelství. Blažený člověk nepotřebuje nějaký prospěch 
z druhých lidí, protože už je sám o sobě dokonalý. Nepotřebuje je ani pro 
potěšení, protože má potěšení ze své ctnosti. Potřebuje je ale proto, aby 
mohl konat skutky lásky a přijímat jejich podporu. U dokonalé blaženosti 
v nebi Tomáš tuto potřebu odmítá jako nutnou podmínku pro blaženost, 
ale chápe ji jako podporu již existující blaženosti. Jinak řečeno, k blaženosti 
člověku stačí, když je sám u Boha, ale na druhé straně tuto blaženost podpo
ruje společnost lidských přátel, kteří se navzájem vidí a společně se radují.

Připomeneme-li si tradiční dominikánský obraz Panny Marie, pod je
jímž pláštěm se skrývá celé nebeské společenství dominikánské rodiny, mů
žeme si říci, že se tam všichni neshromažďují kvůli vnější potřebě (přátelství 
pro užitek), ani kvůli potěšení (přátelství pro potěšení). U Boha totiž žádná 
nouze ani nebezpečí nehrozí a potěšení plyne ze společenství s ním samým. 
Je to situace dokonalého přátelství, kdy tím hlavním dobrem je prostě to, 
že jsme jako živočichové společenští spolu a že jako křesťané věřící v Boží 
Trojici určitým způsobem naplňujeme to, co znamená být Božím obrazem.

Tomáš Machula

SPOLEČNÝ ŽIVOT

Přátelské rozmlouvání s Bohem a se světem otevírá možnost pro pozitiv-
nější kázání a odhaluje Boží milost ve všech lidech, kteří nás obklopují; 
opírá se spíše o možnosti lidského bytí než o jeho omezení; oceňuje lidskou 
schopnost dobra a smíření; a především vyjadřuje jistou součinnost mezi 
Bohem a kazatelem. 

Svatý Dominik vyslal své bratry, aby studovali, kázali a zakládali 
konventy. Komunitní život, studium a kázání jsou pro naši identitu zá-
kladními prvky. Společně kážeme, když se společně modlíme, když společ-
ně rosteme ve svém bratrství a když společně studujeme Slovo.

Byli jsme vysláni jako bratři, abychom vytvářeli komunity. Bratrský 
a kontemplativní život je součástí našeho poslání, je konstitutivním prv-
kem identity kazatele. Jednomyslnost srdce a ducha je výmluvnou formou 
kázání, protože činí poslání důvěryhodným. Jak bychom mohli kázat Boží 
lásku, aniž bychom vytvářeli komunitu se svými bratry? Právě v komuni-
tě rosteme a dozráváme v lásce. To je důvod, proč se dominikánská komu-
nita nazývá svatým kázáním (srov. AGK Boloňa 2016).
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Můžeme být profíci na přátelství?

„Řeholní komunita je bratrským/sesterským společenstvím.“ To je první 
poučka, s kterou se adept-ka setká, a je tak zřejmá, a přitom tak obecná, že 
se stává floskulí. A přidá se další: „Společenství je třeba budovat.“ Myslí
me tím životní společenství lásky (tedy nikoli „spolčo“, vznikající obvykle 
spontánně, bez námahy a závazků). I toto může být klišé, když opomeneme 
fakt, že vztahy v komunitě budou růst a upadat v přímé úměrnosti k in
tenzitě vztahu každého jednotlivce s Bohem. Přišli jsme „hledat Boží tvář“. 
V Bibli, církvi, svátostech; v událostech, v bližních, v sobě. Často až když 
si opravdu existenciálně sáhneme na dno, budeme moct s Jobem vyznat: 
„Jen z doslechu o tobě jsem slýchal, teď však jsem tě spatřil vlastním okem“ 
(Job 42, 5), a uvědomit si, že vše předešlé byly – jistě nezbytné – ale „jen“ 
prostředky ke společenství-přátelství s Bohem. Nejde-li nám při rozhodnutí 
k tomuto způsobu života především o ně, resp. o Něj, a to až na dřeň (srov. 
Žid 4, 12), nebudeme přáteli ani svým spolubratrům a spolusestrám. 

Ježíš své učedníky označuje termínem přátelé (srov. Jan 15, 14–15). 
V přátelství s Bohem se jedná o život, zde a na věčnosti. A v tom lidském? 
V každém je přítomna concupiscentia, dychtivost – to je realita. Svatý To
máš rozlišuje přátelství užitečné, těšící a čestné. Ze sociální kultury dneška 

téměř vymizel pojem čestnost. My, ka
tolíci, preferujeme zbožnost a modlitbu, 
jež doplňují, avšak nenahrazují čestné 
a průzračné jednání – vzpomeňme na 
příběh Jonatana a Davida (1 Sam 18–20). 
Proč rovněž neuvést např. vztah Vinne
toua a Old Shatterhanda. I tento naivní 
mýtus ale formoval děti několika genera
cí a vtiskoval charakter jejich vztahům. 

K atributům přátelství jistě pat
ří kromě znalosti, která je v řeholních 
komunitách až bolestně hluboká, i úcta, 
zodpovědnost a péče. V době, kdy se 

zamýšlíme nad zneužíváním moci v mnoha rovinách od teritoriálních vo
jenských expanzí až po zneužívání v duchovních vztazích, bychom se měli 
preventivně zamyslet i nad revizí přátelství přestavených vůči těm, kteří je 
zvolili. Skutečné přátelství by nemělo podléhat diktátu ani být manipula
tivní, a protože mnohdy se těchto věcí dopouštíme nezáměrně, je užitečné 

SPOLEČNÝ ŽIVOT

rodičovský
stav
ego

dospělý
stav
ego

dětský
stav
ego

rodič

dospělý

dítě
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se vyznat ve svých ne zcela vědomých mechanismech chování. Naše JÁ to
tiž běžně zaujímá několik zcela odlišných stavů, ve kterých jinak vnímáme, 
myslíme, prožíváme i jednáme: Rodič, Dospělý a Dítě. Rodič v nás často 
reaguje automaticky, aniž by se podrobně zabýval pravděpodobnou reakcí. 
Přikazuje, řídí, zakazuje, ovládá a vychovává. Z hlediska Rodiče se vyko
nává mnoho věcí proto, že „se to tak dělá“. Dospělý třídí informace, myslí 
a komunikuje racionálně, logicky. V komunikaci z pozice Dítěte se projevu
je intuice, tvořivost, spontánní pudy a radost. Člověk v každém rozhovoru 
projevuje jeden z výše uvedených stavů. Rychlý přesun z jednoho stavu do 
druhého však může působit větší či menší obtíže. Dospělý stimul v komu
nikaci pravděpodobně povede k dospělé reakci, rodičovský, direktivní sti
mul může vyvolat reakci přiměřenou Dítěti, trucovitou, nezodpovědnou, 
vyhýbavou apod. Komunikace z role Dítěte může být manipulativní, vyvo
lávající snadno odpověď z pozice pečujícího Rodiče. V běžném životě ne
dochází k nedorozumění či hádkám, když spolu mluvíme ze stejných rolí. 
Může k nim však dojít, pokud dostaneme odpověď z jiných pozic (viz graf 
na předchozí straně).

 Polský bosý karmelitán Jerzy Gogola,1 věnující se celou profesní dráhu 
duchovnímu životu v řeholích, uvádí tři nejzávažnější pokřivení řídící moci. 
Při jejich stručném nastínění však nezapomínejme, že tato pokušení se mo
hou týkat v rozmanitých rovinách a podobách i podřízených.
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1. Autoritářství, „nebezpečné pro představeného a bolestné pro podří
zené. Všichni se dnes shodují v tom, že je plodem a znamením lidské a křes
ťanské nezralosti.“ Gogola jmenuje „ostýchavost, která dotyčnému znemož
ňuje chovat se svobodně a správně k člověku, jehož považuje za zralejšího“; 
a dále „komplex méněcennosti, kvůli němuž se cítí posuzovaný a ohrožený. 
Stává se neklidným, nejistým a podezíravým… Je samozřejmé, že autoritář
ství činí osobní duchovní růst podřízených obtížným, přímo heroickým.“

2. Paternalismus/maternalismus je lidštější formou autoritářství. Pokři
vená rodičovská láska „nevzbuzuje vzpouru jako v předešlém případě, ale ne
jedná se ani o postoj vědomého a konstruktivního přijetí. Podřízení velmi těž
ko rozeznávají jak tuto úchylku, tak hranice vlastní nezdravé podřízenosti.“

3. Immobilismus (z lat. immobilis – nepohyblivý). „Představený se 
stane citlivější na dobré fungování řeholního života než na osoby a jejich 
efektivní duchovní růst. Představený podlehne pokušení zdůrazňovat nikoli 
ducha, ale skrupulózní plnění pravidel.“

Profesor Gogola nejen varuje, ale také pojednává o nezištném a osvo
bozujícím duchu přátelství, o něž je nutné v komunitách pečovat. „Osobní 
kontakty tu musí být snadnější než v jakémkoli jiném společenství“ a řehol
ní osoba se má stávat „člověkem odborného přátelství“.

Tento prostor je příliš těsný na seriózní pojednání o tématu, můžeme 
tedy jen doporučit níže uvedenou literaturu, zkušenosti s přátelstvím kaž
dého z nás, zpytování svědomí a inspiraci třeba v knize Sirachovcově: „Přítel 
je elixír života, najdou ho jen ti, kdo mají bázeň před Hospodinem“ (6, 16).

Terezie Eisnerová OP

Pozn.
1 Jerzy Gogola OCD, „Řeholní poslušnost – teologie a praxe“, v: Řeholní formace, Ma
tice cyrilometodějská s.r.o., Olomouc 2002, s. 424nn a 495nn.

Jsme posláni na místa, kde je harmonie lidského bytí a našich společnos-
tí narušena, abychom tam zpřítomňovali Boha. Jsme posláni kázat Boží 
milosrdenství a naše smíření s Bohem a našimi bratry (srov. 2 Kor 5, 20). 
Dominikánské kázání, stejně jako kázání svatého Dominika, má usmiřo-
vat zraněné vztahy a přinášet pokoj do světa. Proto bychom měli pochopit, 
že kázání milosrdenství je posláním uzdravovat. Naše cesta kazatelů je 
cestou vnitřního uzdravení, cestou smíření v komunitách a provinciích. 
Tímto způsobem budeme chválit, dobrořečit a kázat evangelium radosti, 
pokoje a smíření (srov. AGK Boloňa 2016).
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To je mé přikázání…
Kázání na 30. neděli v mezidobí (29. října 2023)

Když se farizeové doslechli, že Ježíš umlčel saduceje, shromáždili se u něho 
a jeden z nich, znalec Zákona, ho chtěl přivést do úzkých, a zeptal se: „Mistře, 
které přikázání je v Zákoně největší?“ Odpověděl mu: „ ‚Miluj Pána, svého 
Boha, celým svým srdcem, celou svou duší a celou svou myslí.‘ To je největší 
a první přikázání. Druhé je podobné: ‚Miluj svého bližního jako sám sebe.‘ 
Na těch dvou přikázáních spočívá celý Zákon i Proroci.“ (Mt 22, 34–40)

Dříve než se podíváme na dnešní evangelium, musíme se vrátit k prvnímu 
čtení, v němž Hospodin napomíná Izraelity, že nemají zotročovat své bra
try; naopak mají přijímat přistěhovalce, protože On je vyvedl z Egypta (Ex 
22, 20–26). Zkušenost s Bohem a s jeho záchranou je tedy prvotní; teprve 
z ní pak vyplývá proměna lidského srdce a změna životního stylu. Vždyť 
stejnou připomínkou začíná i Desatero (Ex 20, 2; Dt 5, 6), které není sezna
mem zákazů, ale naopak cestou 
ke svobodě, jež má bránit opětov
nému návratu do otroctví. Když 
pak farizej pokládá Ježíšovi svou 
otázku, je třeba mít na mysli, kdo 
je ten, kterého se ptá. Mluví totiž 
s tím, který se z lásky k nám stal 
člověkem, zcela se obrací k Otci 
a vydává se do našich rukou. 

Jak je Ježíšovým zvykem, od
povídá na jednoduchou otázku 
jinak, než jak by tazatel očekával. 
Chce jít totiž na hlubinu. Místo 
jednoho, onoho největšího přiká
zání, mu dává hned dvě. To první 
je jasné a absolutní. Máme totiž 
Boha milovat bezpodmínečně ce-
lým svým srdcem, celou svou duší 
a celou svou myslí. Zde by mohl 
Ježíš skončit. Ale on dodává: Mi-
luj svého bližního jako sám sebe. 
Všimněme si, že toto přikázání už Fo
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׀ 10 SPOLEČNÝ ŽIVOT

není absolutní, ale relativní. Vztahuje totiž lásku k bližním k naší lásce k nám 
samotným. Ježíš tak sice odpovídá na otázku po největším přikázání, nabízí 
však rovnou dvě, která ještě navíc zahrnují tři vztahy: k Bohu, k druhým 
a k sobě samotnému.

Zdá se mi, že z jeho odpovědi vyplývá, že skutečná a bezpodmínečná 
láska k Bohu není možná, pokud zároveň nezahrnuje i lásku k našim bratřím 
a sestrám, kteří jsou také Božími dětmi. Není možné milovat Otce a přitom 
nenávidět ty, kterým On sám také projevuje svou lásku. I když má být láska 
k Bohu naprostá a absolutní, nesmí být fanatická; Ježíš ji totiž spojuje s lás
kou k bližnímu. Pokud člověk na tento dvojí vztah zapomene, může v Božím 
jménu páchat hrůzné věci. Bohužel se to týká i nás křesťanů: v čem jiném by 
v nejvlastnějším slova smyslu spočívalo ono braní Božího jména nadarmo?

Láska k bližnímu je, jak už jsme řekli, relativní. Neznamená to však, že 
by byla méně důležitá nebo se v ní nedalo šlápnout vedle. Skutečnou chy
bou by bylo opomenout lásku k Bohu, která dává směr a cíl našemu životu – 
bez ní bychom byli ve velkém nebezpečí, že si z druhého člověka uděláme 
soukromou modlu, ke které upneme celé své srdce, celou svou duši a celou 
svou mysl. Vzpomeňme na rodiče, kteří zbožňují své děti natolik, že je svou 
přehnanou láskou dusí, nebo na milence, kteří nevidí nic jiného než sebe 
navzájem, a tak rozbíjejí všechno a všechny, kteří se jim připletou do cesty.
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Další chybou by pak bylo zapomenout na míru, kterou má mít vztah 
k bližním. Tou je vztah k sobě samému; na první pohled se zdá být něčím 
samozřejmým, je tomu však skutečně tak? Nejsme náhodou v častém po
kušení vnímat sami sebe jako střed vesmíru a to nejlepší, co kdy po této 
planetě chodilo, a jindy zase jako naprosto neschopného břídila, kterého 
nikdo nemůže brát vážně, natož ho mít rád? Myslím si, že právě zde je velmi 
zapotřebí ctnosti pokory, která není ponížením sebe sama, ale pravdivým 
pohledem na nás samotné a naše vztahy k Bohu a lidem okolo nás. K ní ale 
nedospějeme jinak, než že se vrátíme na úplný začátek našeho kázání. Mu
síme si uvědomit, kdo s námi mluví. Je to ten, který nás miluje, osvobozuje 
nás z otroctví a vede nás ke svobodě. Jsme jeho milovanými dětmi. A jen 
ten, kdo lásku zažil a skutečně ví, co znamená, je schopen dávat ji dál. Proto 
může Ježíš při poslední večeři shrnout všechna přikázání do ještě kratší 
formule: To je mé přikázání, abyste se milovali navzájem, jako jsem já 
miloval vás (Jan 15, 12).

fr. Hyacint Ullman OP

SPOLEČNÝ ŽIVOT

Naše komunity by měly být školami přátelství. Když svatý Hyacint umí-
ral, opakoval slova svatého Dominika bratřím: „Chovejte v srdcích dob-
rotu a laskavost (lahodnost, dulcedo). Zachovávejte lásku k Bohu a bra-
trskou lásku.“ Jsme vždy k druhým dostatečně dobří a vlídní? V řeholním 
životě vždy vládl jakýsi strach z přátelství, v dominikánské tradici to však 
nebylo tak patrné. Od samého počátku zde existovala hluboká a láskyplná 
přátelství – Dominika k jeho bratřím a sestrám, Jordána Saského k jeho 
milované Dianě a k Jindřichovi, Kateřiny Sienské a Rajmunda z Kapuy. 
Z doby mého mládí mi utkvělo v paměti jedno dominikánské pořekadlo: 
„Nemám nic proti důvěrnému přátelství, nesouhlasím s důvěrným nepřá-
telstvím.“ Takové přátelství nikdy nevede k vydělování, ale naopak hlu-
boce nás proměňuje, bolestivě a pozvolna nás osvobozuje ode všeho, co 
je v nás nadřazeného a majetnického, od všeho povýšeně blahosklonného 
nebo opovrhujícího. Je-li naše přátelství skutečně podílem na životě Nej-
světější Trojice, pak vede k lásce, jež druhému zajišťuje rovnost a činí ho 
svobodným. Bede Jarrett, anglický provinciál, roku 1932 napsal: „Ach, 
drahé přátelství, jak velký Boží dar to je! Nemluvte o něm špatně. Raději 
chvalte jeho Tvůrce a Vzor, požehnanou Trojici.“ Je-li to skutečně přátel-
ství pocházející od Boha, stane se mohutným impulsem pro naše kázání 
evangelia. (Timothy Radcliffe OP)
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Pochopit zákon lásky
Úryvek z dopisu

Drahá, 
[…]
V závěru dopisu cituješ text, který Tě zaujal: „… V rámci vizitace se vizitátor 
bratra ptá, co je pro něj v klášteře nejtěžší a dostává odpověď: ‚Společný 
život‛; následuje další otázka, co je pro něj v klášteře nejhezčí, a odpověď 
zní: ‚Společný život‛. A ptáš se mě, co já na to. Přemýšlím, co Ti odpovědět. 
Co můžu psát o společném životě já, která žiju v klášteře teprve několik let? 
I když si myslím, že se společným životem nebudu nikdy hotová, stále budu 
hledat, jak ho žít. 

Před lety mi jeden mému srdci drahý člověk poradil, že je dobré mít „zá
sobárnu textů“, z kterých pak můžu během svého života čerpat. Tato myš
lenka mi přišla inspirativní, tak si takovou „zásobárnu textů“ pomaloučku 
(opravdu velmi pomaloučku) vytvářím. A tak se s Tebou ráda podělím o ně
kolik takových nebiblických textů, které se vztahují ke společnému životu. 
Možná se Ti bude zdát, že texty s daným tématem nesouvisejí, což je možné, 
každopádně v nich můžeš zahlédnout můj pohled na společný život.

SPOLEČNÝ ŽIVOT
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Začnu citátem z exhortace Evangelii gaudium papeže Františka, kte
rý nás povzbuzuje, abychom si nenechali vzít ideál bratrské lásky: „Prosme 
Pána, aby nám dal pochopit zákon lásky. Jak dobré je mít tento zákon! Jak 
dobré je mít se přese vše vzájemně rádi! Ano, přese vše! Každému z nás 
je adresována pavlovská výzva: ‚Když prokazujeme dobro, nesmíme při-
tom propadnout únavě‛ (Gal 6, 9). Všichni zakoušíme sympatie i antipatie 
a možná jsme v této chvíli na někoho rozzlobeni. Řekněme Pánu: ‚Pane, jsem 
rozzloben na toho či onu. Prosím tě za něho a za ni.‛ Modlit se za člověka, na 
kterého se hněváme, je opravdovým krokem k lásce a je to úkon evangeli-
zace. Učiňme to dnes! Nenechme se ukrást ideál bratrské lásky!“ (EG 101)

Další dva úryvky jsou od Timothyho Radcliffa OP; z dopisu, který jako 
magistr řádu napsal mniškám. V tomto dopise Radcliffe nabízí řadu podně
tů pro dominikánský život; vybírám z něj pasáže, v kterých mluví o souci
tu, milosrdenství, odpuštění, vlastní zranitelnosti, tématech, která jsou se 
společným životem spojena: „Soucítit znamená odnaučit se tvrdosti srdce, 
která spočívá v posuzování druhých; shodit krunýř, který udržuje dru-
hé v patřičném odstupu; naučit se být zranitelný bolestí a zmatkem dru-
hých; vnímat jejich volání o pomoc.“ – „A tak pro vás je společný život 
zvláštní radostí, ale i úkolem, který není možno unést bez milosrdenství 
a velkodušnosti. … Když skládáme profesi, prosíme o ‚milosrdenství Boží 
a vaše‛. Být dominikánem znamená slíbit, že budu nabízet a přijímat tohle 
milosrdenství. Denně voláme k Bohu, aby nám ‚odpustil naše viny, jako 
i my odpouštíme našim vinikům‛. Každé sestře je dána osvobozující moc 
odpouštět, podíl na Boží schopnosti všechno činit nové. Je to svoboda ot-
vírat dveře vězení, která každý z nás staví, volat jeden druhého z hrobu 
do nového života. Každá z vás má v komunitě službu smíření. Každá z vás 
může říci slovo, které uzdravuje.“

Nebyl by to snad ani dopis ode mě, kdybych v něm necitovala bl. Jordána, 
který v jednom ze svých dopisů píše bl. Dianě: „Tvé setrvání v klidu kláštera 
a mé putování po světě je rovnocenné dílo z lásky k Němu.“ Tento Jordánův 
citát patří k mým oblíbeným. Možná i proto, že jemně naznačuje, že se ne
máme mezi sebou srovnávat a „řešit“, čí práce je záslužnější. A taky proto, že 
je povzbuzením k tomu, dělat to, co mám dělat, poctivě a s láskou k Němu.

A na závěr úryvek z písně, jejímž autorem je Mirek Vepřek (cituji zpamě
ti, tak nevím, zda přesně…): „… Cesta má se přede mnou vine, její cíl přikryl 
těžký mrak. Pohled můj podepři, Hospodine, ať přes něj vidím na maják. …“

[…]
S modlitbou 

Tvá s. M. Jordána Kuběnová OP

SPOLEČNÝ ŽIVOT
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Pokorná inteligence srdce
Kázání fr. Jarosława Krawiece OP

Letošní setkání české dominikánské rodiny bylo věnováno tématu Ukrajina 
a jeho hlavním hostem byl provinční vikář ukrajinských dominikánů fr. Ja-
rosław Krawiec OP. Představil nám život a službu dominikánů na Ukrajině 
a při úvodní mši svaté pronesl kázání, jehož záznam vám přinášíme.

Náš řád se zrodil z naslouchání Božímu slovu. A tento proces pokračuje 
dodnes. Řád se neustále rodí z naslouchání slovu Pravdy a Života nových 
dalších generací sester a bratří. Snažíme se tomuto Slovu naslouchat a při
jímat je, kontemplujeme je, modlíme se tímto Slovem a pak je hlásáme. 
Contemplare et contemplata alliis tradere.

Magistr řádu Gerard Timoner často opakuje, že jsme řádem kazatelů, 
nikoli homiletiků. To znamená, že naše hlásání neprobíhá pouze z kazatelen 
kostelů, ale povoláním dominikánské rodiny je kázat všem, všude a všemi 
způsoby.

„Blahoslavení, kdo slyší Boží slovo a zachovávají ho,“ říká nám dnes Pán 
Ježíš. Toto blahoslavenství se samozřejmě nejprve vztahuje k Marii. Ona 
je první z těch, kdo Božímu slovu naslouchají a naplňují je. Její mateřství 
začalo poslušností víry. Proto svatá Alžběta mohla k Marii zvolat: „Blaho
slavená, která jsi uvěřila, že se splní to, co ti bylo řečeno od Pána.“

Papež František jednou o Marii řekl: „Málo mluví, hodně naslouchá 
a střeží své srdce.“

Pro dominikány není snadné takto napodobovat Marii. Často mluvíme 
příliš mnoho a nasloucháme příliš málo. O dvou bratřích žijících v jedné 
komunitě říkali ostatní bratři: jeden ví všechno a druhý ještě víc.

Jordán Saský zaznamenal, že svatý Dominik měl schopnost pronik
nout do skrytého významu mnoha obtížných věcí „díky pokorné inteligenci 
srdce“ (humili cordis intelligentia). Připomněla nám to generální kapitula 
v Providence v roce 2001 a nedávno na to upozornil otec Timothy Radcliffe, 
když dával účastníkům synody v Římě duchovní cvičení.

Pokorná inteligence srdce je jistě vlastnost, jíž by měl být vybaven každý 
kazatel, každá sestra a každý bratr, kteří kážou nejen slovy, ale celým svým 
životem. Jsme tím, co předáváme. Jsme to, co kážeme.

Papež František v letošním Poselství ke Světovému dni sdělovacích pro
středků psal o vřelé komunikaci, tedy mluvení ze srdce. Když jsem tento 
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text před pár měsíci četl, byl jsem jím hluboce dojat. „Komunikovat srdeč
ně znamená, že ti, kdo nás čtou nebo poslouchají, pochopí naši účast na 
radostech a obavách, nadějích a utrpení žen a mužů naší doby. Kdo takto 
mluví, miluje bližního, protože mu na něm záleží a ctí jeho svobodu, aniž 
by ji porušoval.“

Přiznávám, že během téměř 600 dnů války často zažívám na Ukrajině 
pravdivost těchto slov. Zvlášť když s bratry a dobrovolníky Domu sv. Mar
tina de Porres ve Fastově jezdíme na humanitární mise do oblastí blízko 
frontové linie, do Chersonu nebo Izjumu. Když mohu vidět a zažít tragédii 
války tak blízko. Mnohokrát jsem se cítil bezmocný vůči tomu, co prožívali 
a prožívají lidé tam žijící. Často jsem měl pocit, že kromě materiální pomo
ci, která se našima rukama dostává k obětem války z celého světa, mohu pro 
tyto lidi udělat to, že se s nimi setkám, budu s nimi tam, kde žijí, a budu jim 
naslouchat.

Blahoslavení, kdo slyší Boží slovo a zachovávají ho! Naučme se, sestry 
a bratři, od našeho svatého otce Dominika této pokorné inteligenci srdce, 
této srdečné komunikaci. Abychom mohli slyšet slovo, které k nám Bůh 
mluví ve svém Synu. Prosme o tuto milost na přímluvu Marie. Amen.

přeložila Zuzana Šimečková

SEDOR – UKRAJINA
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Budovat mosty
Střípek z prezentace fr. Jarosława OP

„Vedle zničeného mostu ve městě Irpen se staví nový, nejspíš pevnější 
než ten původní. A to je pro mě důležitý obraz. Symboly zkázy zůstáva-
jí, stejně jako Kristovy rány, které zůstaly i po zmrtvýchvstání. Ale na 
druhé straně vidíš most, který se staví už během konfliktu. A chtěl bych 
věřit, že i to je poslání církve, poslání všech lidí dobré vůle: budovat 
mosty. Když se apoštol Tomáš dotkl Kristových ran, zvolal: ‚Pán můj 
a Bůh můj!‘ Modlíme se a doufáme, že dokonce i když nás obklopuje 
zkáza a rány ukrajinského národa, stále se můžeme dotýkat Kristo-
vých ran a volat ‚Pán můj a Bůh můj‘, protože věříme ve zmrtvýchvstá-
ní. Symboly smrti se mohou stát symboly nového života. Nového živo-
ta, který může dát jenom Bůh.“

(fr. Gerard Timoner III OP, magistr řádu)

SEDOR – UKRAJINA
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Pestrý, působivý a chutný sedor

Pro dokreslení atmosféry letošního setkání přinášíme několik ohlasů.

Příspěvek bratra Jarosława o životě s lidmi ve válce se mě velmi dotkl. Z jeho 
prostého vyprávění se mi zdálo, že i když místní lidé – jako jednotlivci i jako 
různá společenství – aktuálně zakoušejí extrémní situace a utrpení, jejich 
potřeby, tužby a naděje jsou velmi obyčejné, podobné těm, které máme my. 
Obrazy, které popisoval, byly nejenom autentickou zprávou o tamějším 
hrůzném dění, ale měly přesah a rezonovaly také s mou osobní zkušeností 
(doporučuju zhlédnout záznam dostupný na YouTube). Také na mě zapůso
bilo, jak seriózně vzal host během následné debaty každý dotaz z publika, až 
už byl jakýkoli, a s úctou k tazateli se na něho snažil co nejlépe odpovědět. 
Bylo tak možné zakusit, že naléhavá potřeba být nablízku lidem a živá na
děje pro současnost spočívající v budování nových mostů, o kterých mluvil 
v ukrajinském kontextu, nebyly jenom zvučnými slovy, ale něčím, o co sku
tečně nepřetržitě usiluje. 

Rút Zuzana Matisovská OP

Setkání dominikánské rodiny bylo letos v pozitivním slova smyslu velmi 
pestré a mělo neobvyklý náboj. Bylo co poslouchat, na co se ptát i o čem 
diskutovat. Autentické a silné příběhy otce Jarosława z Ukrajiny zasaže
né válkou by nechaly bez zájmu asi málokoho. Nebylo divu, že přednáška 
i diskuse sklidily mohutný a dlouhý potlesk. Mít klobouky, smekli bychom. 
Velmi nás některé již při mši svaté překvapila výborná znalost polského ja
zyka otce Filipa. Netušili jsme to. (Dziękuję bardzo za tłumaczenie). Dalšího 
překvapení se nám dostalo v podobě gastronomického zážitku, jaký snad 
nepamatuji. Spousta dobrot a občerstvující nápoje, co si budeme namlou
vat, zvedly zajisté náladu a přispěly k pohodové a přátelské atmosféře, která 
se nejen dle mého názoru, ale i názorů dalších Sedoráků udržela po celou 
dobu konání akce, jak mi i někteří sami prozradili. Bylo o nás zkrátka dobře 
postaráno jak o vlastní rodinu. Pán Bůh vám to, bratři dominikáni, zaplať.

Elena Růžena Pokorná

Letošní sedor byl pro mne velkou radostí. Jednak je pěkné zase po roce 
vidět všechny ty milé známé tváře, vidět, čím žijí a zač se člověk má modlit. 
Další velkou radostí byla pro mne návštěva o. Krawiece. Obdivoval jsem 
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jeho osobnost vyrovnanou lidsky, duchovně, intelektuálně i mravně. Záro
veň mě uchvátilo, s jakou ochotou a nasazením se pustil do úkolu pomáhat 
na Ukrajině, ač měl jistě spoustu svých představ, plánů a záměrů. Člověk si 
maně klade otázku, jak by v takové situaci obstál sám, nemluvě o notné od
vaze, kterou musí naši bratři a sestry na Ukrajině prokazovat, například při 
dodávkách humanitární pomoci do oblasti bojů. A neposlední radostí bylo, 
jak bratr Jáchym Beneš celé setkání již tradičně profesionálně připravil, 
včetně skvělého oběda. Vřelé díky a více ochotných pomocníků příští rok!

Ivan František Bok

Srdečně děkujeme všem sestrám a bratřím za přípravu setkání, zajištění 
hladkého průběhu i za milé spolubytí. Janu Jáchymovi Benešovi za perfekt
ní organizaci, Ivě Jakešové za „gastronomické zážitky“, fr. Filipovi za tlu
močení, fr. Benediktovi za pořízení záznamu… a všem dalším, kdo přiložili 
ruku a modlitbu ke společnému dílu. Za všechny vděčné obdarované

fr. Lukáš Fošum OP

Záznam prezentace fr. Jarosława najdete na:
https://www.youtube.com/watch?v=rrcKtklNEXc
záznam debaty na: https://www.youtube.com/watch?v=_YkIU3msgnE
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Obnovená bazilika

Před dvěma roky a dvěma měsíci se 
bazilika sv. Vavřince a sv. Zdisla
vy předala do rukou stavební firmy 
Chládek a Tintěra. Byla uzavřena ve
řejnosti a započala se její dlouhá ob
nova. Probíhala ve dvou liniích. V té 
stavební šlo především o vnitřek – od 
lucerny až po podzemí. Krom nové 
elektřiny, osvětlení, ozvučení a za
bezpečení šlo zvláště o restaurování 
omítek a novou výmalbu podle pa
mátkářských principů. V průběhu 
stavby se například objevilo dávné 
mramorování na svislých pilastrech 
či zlacení v presbytáři. To jsme tedy 
obnovili, stejně jako všechny fresky. 
V podzemí se v rámci stavby dělal ješ
tě nový bezpečnější vstup a přechod 
k Dráteníčkovi a nová cihelná podlaha. K této stavební linii patří také re
staurování pěti barokních soch Franze Binnerta z venkovní balustrády, pro 
něž se našlo vhodné umístění uvnitř baziliky. Na balustrádu byla vyzdviže
na zatím první kamenná kopie sochy svatého Jana Křtitele. Venku byl ještě 
vytvořen nový bezbariérový vjezd.

Druhou linii obnovy tvořilo restaurování části mobiliáře baziliky, které 
uskutečnila Agentura Jan Zrzavý. Šlo především o částečně snězené lavice 
v lodi i presbytáři a téměř celé vybavení sakristie. K tomu se přifařily obra
zy z presbytáře, hlavní kříž, dva andílci a klekátko. To vše nyní krásně září 
novotou.

Krom těchto dvou velkých zakázek proběhla ještě tři menší díla: celková 
obnova varhan podle návrhu otce Angelika, restaurování obou věžních ho
din, které teď docela přesně tikají, a jako třešnička na dortě – nová audio-
vizuální expozice ke svaté Zdislavě v podzemí.

Těšíme se, že nový církevní rok začneme již v obnovené bazilice. Ofi
ciální otevření s poděkováním všem, kdo se o obnovu zasloužili, bude až 
s novou sezónou, tj. 1. května 2024. Rád bych již teď poděkoval vám všem 
z dominikánské rodiny, kdo jste na nás mysleli v modlitbách a různě nám 
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pomáhali a obnovu i finančně podporovali. Rád bych vás také pozval na 
zmíněnou otvírací slavnost 1. května a také na hlavní zdislavskou pouť 
25. května, kde mají být hlavními celebranty otec kardinál Dominik a otec 
nuncius Okolo. Přijeďte ale i kdykoli předtím ubytovat se v Poutním domě 
sv. Zdislavy a radovat se z obnovené baziliky.

fr. Pavel Maria Mayer OP

Čisté srdce není nepoužívané srdce
Setkání noviciátů mnišek Kazatelského řádu

Ve dnech 9.–14. října se v Praze uskutečnilo setkání noviciátů dominikán
ských mnišek z Čech (Praha-Lysolaje) a Moravy (Uherský Brod), Polska 
(Św. Anna, Radonie, Gródek v Krakově), Litvy (Vilnius) a Irska (Droghe
da). Vzhledem k nedostatku místa v lysolajském klášteře proběhlo setkání 
v krásných prostorách opatství Venio na Bílé Hoře, kde nás přivítaly místní 
sestry benediktinky. Třináct účastnic, z toho šest sester ve formaci, strávilo 
spolu s otcem Tomaszem Nowakem OP, polským promotorem pro mnišky, 
necelý týden přednáškami, sdílením a modlitbami na téma čistota.

Pondělí proběhlo ve znamení příjezdů, vítání a ubytování. Úterní ráno 
už jsme se mohli společně pomodlit a slavit mši svatou v krásném kostele 
Panny Marie Vítězné a pokračovat sesterským sdílením dobrého i špatné
ho, co jednotlivé komunity a sestry během předcházejícího půlroku prožily. 
Následovala první přednáška s názvem „Blahoslavení čistého srdce, neboť 
oni budou vidět Boha“, kterou pronesla S. Niamh OP z Droghedy. Poutavě 
spojila blahoslavenství čistého srdce s osobami, které vytrvaly u Pánova kří
že – s Pannou Marií, apoštolem Janem a Marií Magdalskou. (Přednášku si 
budete moct přečíst v některém z příštích čísel OPuscula.)

Panna Maria byla hlavním bodem středeční přednášky otce Tomasze, 
který nám ji představil jako vzor čistoty. Odpoledne se celá dominikánská 
výprava vydala do centra Prahy, nejprve do katedrály, jejíž velikost a nádhera 
vzala mnohým sestrám dech. Na Karlově mostě jsme se krátce zastavili u sou
soší Panny Marie se svatým Dominikem a svatým Tomášem Akvinským, na 
Staroměstském náměstí u orloje a Mariánského sloupu, než jsme dorazili do 
kláštera bratří u sv. Jiljí. Tam se nás ujal náš provinciál otec Lukáš OP, který 
nás přivítal a provedl klášterem. Po vynikajícím pohoštění (které stejně jako 
obědy během týdne připravila Iva Jakešová) jsme se s bratry pomodlili ne
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špory a růženec. 
Následovala mše 
svatá, při níž otec 
Benedikt OP oce
nil nezvykle vyso
kou koncentraci 
mnišek v kostele. 
Po krátké prohlíd
ce chrámu jsme 
se vrátili na Bílou 
Horu.

Tam jsme ale 
dlouho nepobyli – 
hned po čtvrteč
ních ranních mod
litbách jsme se vydali navštívit lysolajské sestry, u nichž jsme strávili celý 
den. Po mši svaté, kterou slavil otec Lukáš, měla sestra Jacka OP z Gródku 
přednášku o evangelní radě čistoty v našem životě, následovalo sdílení, leh
ce deštivá procházka ke kapličce Panny Marie Bolestné a společná rekreace 
s pražskou komunitou. Páteční dopoledne se nejspíše vydařilo především 
sestrám ve formaci, protože zatímco novicmistrové měly plánovanou po
radu o dalším setkání, otec Tomasz vzal sestry ve formaci neplánovaně na 
zmrzlinu. Pobavilo také to, že z řidiče tramvaje této zmrzlinové výpravy se 
vyklubal kamarád otce Krzysztofa Parola OP, kaplana sester ze Św. Anny. 
Po poledni nás navštívil také otec Jarosław Krawiec OP, vikář ukrajinského 
vikariátu, který nám přiblížil současnou situaci v Ukrajině a pomoc, kte
rou tam poskytuje dominikánská rodina. Páteční večer a sobotní dopoledne 
(kdy pro nás mši svatou přijel sloužit otec Metoděj OP) už proběhly ve zna
mení balení, úklidu a odjezdů jednotlivých sester.

Setkání přineslo velké množství různých zážitků, všedních i nevšedních 
chvil a podnětů k přemýšlení a modlitbě. Zajímavým rysem byla různost 
jazyků – v liturgii se střídala čeština s polštinou, ale modlitby byly slyšet též 
v latině, angličtině či irštině. Podobně i přednášky probíhaly trojjazyčně. 
Většina účastníků zmiňovala především tři myšlenky, které se prolínaly 
všemi přednáškami a naším společným uvažováním – spojení čistoty srdce 
a schopnosti hledět na Kříž, fakt, že čisté srdce neznamená nepoužívané 
srdce, a snaha o čisté srdce jako zodpovědnost vůči našim komunitám, jako 
základ sesterské lásky. Během setkání jsme se modlili za celou dominikán
skou rodinu a vyprošovali všem čisté srdce a vzájemnou lásku. 

mnišky OP
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Sestry dominikánky

Zemřela sestra Laurencie

Dne 26. 10. ve věku 94 let odešla k Pánu sestra 
Laurencie Marie Lacinová. Až do smrti velmi 
stála o možnost být v sesterském společenství. 
Záleželo jí i na společenství příbuzných; i když 
už je nemohla navštěvovat, hodně se za ně mod
lila. Koncem července 2023 byla střelická ko
munita zrušena a sestra Laurencie obdržela – 
opět společně s celou komunitou – poslední 
pozemskou asignaci, tentokrát do Brna. I tam 
ještě apoštolovala, dvěma nevěřícím brigádni

cím, které se chodily o sestry starat, vlastnoručně napsala Otče náš a další 
základní modlitby. Na smrt se připravovala řadu let, říkávala, že se na se
tkání s Bohem těší, ale ještě se bojí. Poslední dny života však prožila stateč
ně, požádala o svátost nemocných a sestry se s ní rozloučily dle řádového 
zvyku zpěvem Salve Regina. Tiše vydechla k ránu 26. 10. 2023. Věříme, že 
jí Pán dal ono odpočinutí, které přislíbil (Mt 11, 28).

Pohřební mše svatá se konala 31. 10. 2023 v kostele sv. Rodiny v Brně. 
Mše i následných obřadů na střelickém hřbitově se zúčastnili i příbuzní 
sestry Laurencie.

Střelické sestry už čtvrt roku v Brně
V srpnovém OPusculu sestra Krista napsala, že jsme hodně zvědavé, jaké to 
bude, až se brněnská komunita rozroste ze čtyř členek na sedmnáct. Dlužno 
říci, že těch sedmnácti jsme si moc dlouho neužily. Jak už také z OPuscula 
(a dalších médií) víte, ještě v srpnu odešla k Pánu sestra Antonína – a bylo 
nás šestnáct… v září sestra Josefka – a bylo nás patnáct… v říjnu sestra 
Laurencie – a je nás čtrnáct. Trošku to připomíná písničku o deseti malých 
černoušcích – ale snad to bude ještě chvíli trvat, než se dostaneme na jejich 
počet. Do nebe se prostě odtud chodí rychle.

S menšími prostory našeho domu na Veveří už jsme se taky jakžtakž 
sžily. Ráda říkám, že k sobě teď máme blíž. A to i v naprosto konkrétním 
významu. V kapli i v jídelně se prakticky všechny slyšíme i bez mikrofonu. 
Do obou těchto místností sice musí „chodítka a vozíky“ vjíždět v předem do
mluveném pořadí, ale už to umíme. Jak řekla sestra Slavomíra: „V malém 

ZPRÁVY Z DOMINIKÁNSKÉ RODINY



23 ׀

prostoru naší jídelny do sebe nežďucháme.“ Jen na „pokoj pro hosty“, kde 
se potkáváme s návštěvami, bývá někdy pořadník.

I s vybalováním a zabydlováním jsme se už skoro „popasovaly“. Slovy 
sestry Václavy: „Mám systém: šáhnu–táhnu. Teď šáhnu: a buď nic nevytáh
nu, nebo něco úplně jiného. A když si dám něco tak, aby to bylo po ruce, tak 
za chvilku to tam není.“

A co ještě doplnit? Jsme Pánu vděčné za to, že se podařilo zajistit téměř 
na každý den mši svatou v naší kapli, pravidelně se střídá několik kněží. Sice 
teď nemáme žádnou ležící sestru, ale čtyři z nás (+ dvě naše maminky, které 
žijí v komunitě s námi), by se do kostela na Grohové, i když je to „za rohem“, 
neměly šanci samy dostat. Užíváme si toho, že – cituji – „Hop a skok a už 
jsme v Albertu“. Na rozdíl od Střelic je tu blízko skoro všechno a stačí nám 
nohy nebo tramvaj. Dobře funguje spolupráce s terénní osobní asistencí. 
Přes týden nám vozí obědy ze Slunečnice – a jídlo je fakt výborné. A když 
se o víkendech střídáme ve vaření, „po kuchyni nenachodím 10 tisíc kroků, 
jako ve Střelicích“ (cituji sestru Terezii). Milým oživením pro sestry seniorky 
jsou úsměvy ubytovaných studentek, když se jejich cesty v přízemí potkávají.

Prostě: Věřily jsme, že se Pán postará – a On se stará.

SM. Miriam Hřebačková OP

Jaké to je být studentkou na Angelicu v Římě?
Jedním slovem pestrobarevné…
Studuji roční program pro formátory, který je vyučovaný v angličtině. Vy
učující jsou laici (muži i ženy), kněží, bratři – různých národností a také 
různých přízvuků v angličtině, takže místy porozumět je výzva nejen kvůli 
náplni přednášky. Složení předmětů je různorodé, trochu teologie, trošku 
biblistiky, kousek psychologie, něco z filosofie. Je to mozaika dílků a pohle
dů, které do sebe, doufám, na konci akademického roku přesně zapadnou. 
Naše výuka probíhá každý všední den odpoledne do 14.30 do 18.15 hodin. 
To je pro Středoevropana dost nezvyklé, ale snažím se s tím vypořádat a na
ladit se na italský denní režim se siestou a dlouhými večery.

Spolužáci jsou z různých částí Afriky a Asie. V naší třiadvacetičlenné 
skupině jsou dva kněží/řeholníci, dvě Evropanky, šest dominikánek, sestry 
v různobarevných hábitech i civilním oblečení. Angličtinu nemá nikdo jako 
první jazyk, opět má každý svůj osobní přízvuk. Je zajímavé pozorovat roz
dílné přístupy ke studiu a zvyklosti v jiných kulturách. 

Bydlím na Nepomucenu – české koleji, kde kromě českých bohoslovců 
a kněží přebývají kněží z Afriky a Indie. Liturgie se slaví v italštině, latině 
i češtině. Občas se mi vše plete a naskakují slova z jiného jazyka. Žije zde 
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komunita sester boromejek, které mě přijaly do klauzury. Sestry obstaráva
jí chod koleje a koordinaci dobrovolníků/pomocníků v kuchyni, prádelně 
a při úklidu.

Rozmanitá je i náplň „volného“ času, i když je ho maličko. Občas výlet 
či společenská akce pro krajany s kolejí (na Nepomucenu se slaví často).
Nebo akce se známými ze školy – při prohlídce okolí školy jsem se sezná
mila s Američankami (díky studijním programům v angličtině je na An
gelicu velká skupina studentů z USA a Kanady). Snažím se také postupně 
objevovat římské kostely, ulice a zákoutí. Nebo se také stane, že se náhodou 
ocitnu na obědě na Santa Sabině u bratří i s magistrem (to když je náhodou 
provinciál v Římě :). 

Vůbec vidět a potkávat dominikánskou rodinu je milé. Bratři i sestry na 
sebe více reagují a všímají si sebe navzájem. Na začátku roku jsme se i fotili, 
jako úkaz nebo hrdost dominikánů, na plakát – sestry a bratři studující v da
ném akademickém roce na univerzitě. Je znát, že k sobě určitým způsobem 
patříme, ačkoli se ani neznáme nebo jen letmo, spojuje nás svatý Dominik.

Je to výzva tu být, ale hlavně velká milost a dar. I když je pestroba
revnost občas náročná a barvy spolu neladí, celkový obraz je obohacující 
a inspirující.

SM. Emilie Růžičková OP
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Pozdrav z Cambridge
Ještě před rokem jsem 
si říkala, že by bylo 
pěkné využít nabíd
ky naší sestry Marie 
a strávit třeba dva týd
ny až měsíc v Anglii, 
abych se naučila tro
chu anglicky. A teď už 
tři měsíce žiji v Cam-
bridge a dalších sedm 
mě ještě čeká. 

Chodím do jazykové 
školy Central lan  guage 
school Cambridge, kde 
mám týdně 15 hodin výuky. Mám také možnost zapojit se do různých so-
ciál ních aktivit nabízených školou, jako jsou společná návštěva muzea, ko
mentovaná prohlídka města, učení se skotských tanců či společné pečení 
nebo rozjímání nad Písmem. Tento čas si moc užívám, i když je to náročné. 
Moje mozkové buňky se snaží adaptovat na nový komunikační jazyk, a to je 
někdy vyčerpávající. Ve škole jsme studenti z různých zemí světa. Mám spo
lužáky z Kolumbie, Brazílie, Maroka, Francie, Itálie, Švýcarska, Číny i Kore
je. Jsme rozdělení do tří skupin podle úrovně angličtiny a v průběhu kurzu 
se skupiny občas mění z důvodu pokroku do vyšší úrovně nebo příchodu či 
odchodu studentů. Lidé se totiž nehlásí na rok, ale na týdny, takže jsme tu 
různě dlouho. Někdo je tu dva týdny, jiný tři měsíce, půl roku a někdo rok. 
Naše různost je skvělá pro setkávání se s různými přízvuky, ale i pro pozná
vání jinakosti našich kultur. Je zajímavé poslouchat příběhy lidí z různých 
kulturních podmínek.

Jsem ráda, že bydlím se sestrou Marií. V anglické konverzaci totiž můžu 
pokračovat i doma (což pro mou úroveň angličtiny musí být pro Marii ná
ročné) a také můžeme přepnout do češtiny, když je to potřeba. Občas vy
razíme na vycházku do blízkého okolí nebo se vydáme na výlet za krásami 
Anglie. Bydlíme asi 15 minut od bratří OP a sester OP, takže se setkáváme 
i s nimi. 

Za ty tři měsíce na sobě rozpoznávám zlepšení v angličtině a zároveň 
vím, že mám před sebou ještě dlouhou cestu. 

Z Cambridge zdraví
SM. Štěpánka Šenkeříková OP
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Zdislávky (opět) v Litoměřicích

V sobotu 30. září 
2023 Diecézní 
dům kardinála 
Trochty v Lito
měřicích ožil se
tkáním součas
ných i bývalých 
sester zdislávek 
a jejich spo lu pra-
covníků. Se tkání 
se zúčastnil otec 
spirituál P. An
tonín Krasucki 
a Mons. Karel 

Havelka, s nímž sestry v Litoměřicích dlouhou dobu spolupracovaly. Ze 
setkání se bohužel pro nemoc omluvil Mons. Martin Davídek, kancléř bis
kupství, s nímž pojí sestry dlouhodobé přátelské vztahy.

Po společné modlitbě ranních chval se rozběhlo vzájemné představová
ní a vzpomínky. Dvě nejstarší litoměřické spolupracovnice a Mons. Havelka 
vzpomínali nejvíce na dobrotu a lásku naší bývalé představené sestry Marie 
Terezie Legnerové a těšili se z toho, že naši nejstarší sestru, ještě ze zakláda
jící generace, jednadevadesátiletou Márii Františku Miksovou mohli osob
ně pozdravit a poděkovat jí za její celoživotní službu na farách v litoměřické 
diecézi.

Vrcholem setkání byla mše svatá, při níž otec spirituál povzbudil všech
ny přítomné k velké důvěře v Boží přítomnost v životě každého z nás. Po 
výborném obědě v místní restauraci následovala přednáška otce spirituála 
na téma trpělivost. Pak jsme se přesunuli na hřbitov pomodlit se u hrobů 
našich zakladatelů a zemřelých sester.

S velkou vděčností Bohu jsme děkovali za naše společenství, které přes 
všechny překážky žije a dále se rozvíjí. Chceme být věrnými a obětavými 
služebnicemi tam, kde nás církev nejvíce potřebuje, tak jak si to přáli naši 
zakladatelé: dr. Bernardin Skácel OP a MUDr. Marie Zdislava Veselá.

Lenka Bernadetta Nezbedová

ZPRÁVY Z DOMINIKÁNSKÉ RODINY
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Dominikánský měsíc pokoje 2023

Již od roku 2017 slaví Řád bratří ka
zatelů Dominikánský měsíc pokoje. 
Letošní ročník je zaměřen na podporu 
oblasti Amazonie a jejích původních 
obyvatel. Dominikánská rodina v Peru 
ve spolupráci s regionálním promo
torem Justice and Peace vypracovala 
informační materiály reagující na čtyři 
výzvy papeže Františka navazující na 
jeho apoštolskou návštěvu Amazonie 
v roce 2018 a exhortaci Querida Ama-
zonia. Každá adventní neděle je věno
vána na úmysl jedné z těchto výzev.

1. Pláč Země

Oblast Amazonie je jedinečná v mno
ha ohledech: rozkládá se zde největší 
tropický prales na světě; Amazonka je 
nejvodnatější a nejdelší řeka na Zemi s největším povodím. Žije zde 34 mi
lionů obyvatel. Amazonský ekosystém je významný pro svou biologickou 
a kulturní rozmanitost a také proto, že funguje jako regulátor klimatu. Prá
vě masivní odlesňování je hlavní příčinou, proč se Amazonie může stát nej
větším znečišťovatelem planety (amazonská biomasa je tak obrovská, že se 
při jejím spalování uvolňuje do atmosféry velké množství uhlíku).

2. Pláč chudých

Dominikáni působí v džungli peruánského jihovýchodu nepřetržitě již 
123 let. Usilují o ochranu půdy, života a důstojnosti původních obyvatel, 
kteří jsou neustále v ohrožení. Zákony a předpisy na jejich ochranu jsou řa
dou organizací ignorovány. Nynější situace přímo souvisí se společenskou 
diskusí o právu domorodých národů účastnit se jednání o těžební činnosti 
na jejich území. S ohledem na to, že tyto národy jsou považovány za „nekon
taktované“, nemají právní status, a tedy právo na vlastní území. Výsledkem 
těžební činnosti je nárůst vývozu zkapalněného plynu v září 2022 z peruán
ské Amazonie o 85 % oproti předchozímu roku.
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3. Kvalitnější vzdělávání

Prioritou apoštolátu místních dominikánů bylo vždy vzdělání. Nejdříve 
byly školy provozovány samostatně, dnes jsou začleněny do sítě RESSOP 
(Síť škol jihovýchodní peruánské džungle), která slouží více než 4 300 stu
dentům ze 47 domorodých komunit (především amazonských). Přes veške
ré úsilí o podporu vzdělání je jeho kvalita stále nedostatečná, znepokojivé 
je časté předčasné ukončování školní docházky, zejména u dívek, a také ne
dostatek učitelů.

4. Dobrovolnictví

Amazonské misie mají své kořeny v encyklice Rerum novarum (1891) pa
peže Lva XIII. V roce 1898 peruánská vláda schválila vstup misionářů do 
džungle. Zpočátku bylo vytvořeno 16 misijních míst, na kterých pracovali 
dominikánští bratři, dominikánské misijní sestry růžence a laičtí misionáři 
z Maldonada (MISEMA). Misionáři se od počátku snažili naplňovat základ
ní potřeby v oblasti vzdělání, zdraví, kultury atd. V současné době působí na 
šesti různých misijních místech 17 misionářů a 12 dominikánských sester, 
z nichž více než polovina je starších a nemocných.
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Již několik let zajišťuje finanční a lidské zdroje organizace Selvas Amazó
nicas. Ročně za pomoci více než 20 dobrovolníků realizuje přes 80 pro
jektů. Patří mezi ně také vzdělávací projekt Amazon University Program. 
Jeho cílem je dokončit komunitní vzdělávací centrum a vytvořit přípravný 
program v oblasti Puerto Maldonado do roku 2024 a tak zajistit a podpo
rovat kvalitní vzdělání, které umožní mladým lidem z různých domorodých 
komunit přístup k vysokoškolským vzdělávacím programům na národní 
úrovni. Získat prostředky na realizaci tohoto programu je cílem letošního 
dominikánského měsíce pokoje 2023.

V rámci české provincie je možné poslat finanční příspěvky na účet České 
dominikánské provincie 637 5022/2700, do zprávy pro příjemce prosím 
uveďte „Amazonie“. Finanční sbírka bude ukončena 6. ledna 2024.

Matka mého Pána
Marii ctíme jako matku jednoty křesťanů. Jenže jak má být matkou jednoty 
s protestanty, když pro ně je naše úcta k ní překážkou jednoty? Jejich hlav
ním argumentem je totéž, co v mnoha jiných případech: „Bible o tom ne
mluví, nebo aspoň ne dost jasně.“ Pochopitelně nemůžeme biblicky dokázat 
všechno, čemu o Marii věříme, ale ty biblické základy jsou podstatně pev
nější, než si uvědomuje většina protestantů, nebo i katolíků. Jsou čtyři ma
riánská dogmata: Maria je Bohorodička, Vždy Panna, Neposkvrněná a Na
nebevzatá. Podívejme se na jejich biblické zdůvodnění, zejména v pasážích 
z Lukášova evangelia, ze kterých vychází první část Zdrávasu (Lk 1, 26–55).

Scény povolání proroků nebo jiných hrdinů ve Starém zákoně vždy za
hrnují určitý prvek váhání, někdy až odmítání ze strany člověka vědomého 
si své nedostatečnosti. To je patrné i u Marie, která se po Gabrielových slo
vech usebírá a přemýšlí, a pak se ptá: „Jak se to stane, když muže nepozná
vám?“ Tato reakce sama o sobě není jasným důkazem jejího slibu panen
ství, ale spolu s andělovým odkazem na Sof 3, 14 ztotožňuje Marii s „dcerou 
siónskou“. Ve starém Izraeli byl status neprovdané dívky jednoznačně nižší 
než postavení manželky, zvlášť když byla matkou alespoň jednoho syna. 
Proto titul siónské dcery „panna“ ukazuje hlavně na její pokoru. Siónská 
dcera je „neplodná“, ale přesto díky Božímu daru má potomstvo (srov. Iz 
49, 21). Možná právě tato myšlenka vedla překladatele Septuaginty Iz 7, 14 
k přeložení „almah“ (dívka ve věku, kdy tehdy bylo obvyklé se vdávat) jako 
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„parthenos“, „panna“. Muselo jít o poměrně rozšířenou tradici, protože ale
xandrijští a později i další Židé tento překlad přijali.

Pro očekávání, že „panna počne a porodí syna“, byl ještě jiný důvod. Ně
kolik biblických postav v čele s Izákem se narodilo starým rodičům, a o ne
plodnosti matky nebo obou nebylo pochyb. Tím se zdůraznilo, že dítě bylo 
počato ne přirozeně, ale z Boží milosti. Mesiášovo narození by mělo být 
minimálně stejně nadpřirozené. Pokud se narodí z panny, je nadpřirozené 
početí mesiáše navýsost jasné.

Scéna zvěstování, od andělova oslovení „Raduj se, Milostiplná!“ až po 
Mariinu odpověď „Jsem služebnice Páně, ať se mi stane podle tvého slova“, 
naplňuje tradici o siónské dceři. Že Maria je přinejmenším matkou Krista, 
Mesiáše, je dost jasné z evangelia, ale dá se jasně ukázat, jak se Mariino 
panenské mateřství skrytě ohlašovalo už ve Starém zákoně. Také se ukazuje 
její svatost, její průzračnost, plnost pokorné skrytosti v záři milosti. Samo 
o sobě to ještě nedokazuje dogma o neposkvrněném početí, ale pro tuto roli 
„dokonalé siónské dcery“ musela být mimořádným způsobem připravová
na po celý život. Pokud mezi články naší víry patří učení o dědičném hří

MARIA
Fo

to
: W

ik
ip

ed
ia



31 ׀

chu, naznačuje se zde, že z něj byla vyňata. Ale k tomuto tématu se vrátíme 
později. Teď přejděme k prvnímu z mariánských dogmat a k následujícímu 
biblickému úryvku.

Setkání Marie s Alžbětou jiným způsobem ukazuje svatost „blahoslave
né, která uvěřila“ – právě vírou přijímáme Boží zaslíbení a milost, Mariina 
velikost tedy spočívá především právě v mimořádném příkladu víry. Alžbě
ta však říká ještě něco jiného: „Čím to, že ke mně přišla matka mého Pána?“ 
Záměrně píši „Pána“ s velkým „P“, i když se to z nejstarších evangelních 
rukopisů nerozlišujících velká a malá písmena přímo nepozná. Teď nejde 
jen o to, že se podle úryvku z následující kapitoly má narodit „Kristus, Pán“ 
(Lk 2, 11). Řecké slovo „kyrios“, „pán“, se totiž používá v několika význa
mech, z nichž zde naplno dává smysl jen jeden. Může jít o světského vládce 
nebo velmože – tím však Ježíš není, a i kdyby Alžběta očekávala, že se jím 
Mesiáš jednou stane, asi by pro něj použila jiné slovo – nejspíš „Pomazaný“, 
možná i „Prorok“, nebo třeba „Syn Davidův“. Také může jít o zdvořilé oslo
vení – jenže vůči ženě by Alžběta řekla spíš „má paní“, neoslovovala přece 
ještě nenarozené dítě. Zbývá tedy, že zde slovo „Pán“ nahrazuje Boží jméno, 
v Ježíši dokončené („Hospodin spasí“), a v Duchu svatém vyznává Marii za 
„matku Hospodina“, tedy Bohorodičku.

V úvodu chvalozpěvu Magnificat viděli nejen protestanti, ale i svatý To
máš Akvinský, argument proti neposkvrněnému početí: pokud Mariin duch 
plesá v Bohu, svém „Spasiteli“, musela být spasena, vykoupena. To lze číst 
jako potvrzení, že Maria není výjimkou z Pavlových slov „všichni zhřešili 
a nedostává se jim Boží slávy“ (Řím 3,23), a byla očištěna sice o něco dříve 
než ostatní, ale pořád po svém narození a nějakém osobním hříchu. Z těch 
„všech, kteří zhřešili“ však existuje přinejmenším jedna výjimka, Ježíš, 
a pokud jde o osobní hříchy, tak i děti, které zemřely před získáním užívání 
rozumu a svobodné vůle. Ježíšova výjimečnost rozhodně neznamená, že by 
byl méně člověkem, ale právě naopak. Kdyby hřích patřil k lidské přiroze
nosti, spása by nás činila „méně lidmi“. Také to zavání manichejským dua
lismem – v takovém případě by Bůh nestvořil celou naši přirozenost. Leda, 
že by hřích chtěl, ale to je snad ještě absurdnější. Pokud je Ježíš nejen do
konale Bohem, ale i dokonale člověkem, a Maria je mimořádně blízká Bohu 
resp. svému Synu kvůli své mimořádné roli „služebnice Páně“, učení Jana 
Dunse Skota o vykoupení Marie v okamžiku početí pro Kristovy budoucí 
zásluhy ničemu v Bibli neprotiřečí, spíš můžeme pozorovat tichou, jemnou 
harmonii Bible a tohoto učení. Podobně obraz Marie jako „siónské dcery“ 
v evangeliu naznačuje její bezhříšnost vymykající se z Řím 3, 23.

Další nesnáz se týká Mariina „věčného“ panenství. Že byla pannou při
nejmenším do porodu je z evangelia jasné dost, ale „nepoznal ji, dokud ne

MARIA
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porodila syna“ (Mt 1, 25) vypadá jako vyvrácení jejího mateřství po porodu. 
Jenže „dokud“ nebo „až do“ je sice nejbližším překladem řeckého „heós“, 
ale liší se v jednom podstatném detailu: v češtině z něj vyplývá „a pak už 
ne“, ale ne v řečtině nebo hebrejštině, kde klidně může po „až do určité 
doby“ následovat „a potom také“. Typickým příkladem je fráze „a tak je 
tomu až dodnes“, která naznačuje trvání daného stavu do budoucna i v češ
tině. V biblických jazycích bylo podobných případů mnohem víc, a ještě víc 
bylo těch, po kterých mohly v různých biblických kontextech následovat 
obě varianty, další trvání i jeho konec.

Podobně je tomu s „bratry Páně“ – někteří protestanti to sice neuzná
vají, ale podle všeho šlo o Ježíšovy bratrance. Hebrejština totiž nerozlišuje 
mezi bratrem a jiným blízkým příbuzným podobného věku, a v semitském 
prostředí se toto rozlišení často stíralo i v řečtině.

Do třetice je psáno, že Ježíš byl „prvorozený“ – v tehdejších jazycích 
z toho nijak nevyplývalo, že má mladší sourozence, ale jen že má práva pr

vorozeného, hlavně zdědit 
nejdůležitější část rodin
ného jmění. Mimo Bibli 
je v řečtině té doby něko
likrát doložena věta: „Ze
mřela při porodu svého 
prvorozeného syna.“

Na druhou stranu pro 
Mariino trvalé panenství 
existují jiné, pádnější bib
lické argumenty. „Siónská 
dcera“ nemá jiného muže, 
než je její Stvořitel, proto 
by Josef měl být spíš „stí
nem Otce“, jak je nazýván 
v jednom románu, než 
manželem Marie a otcem 
jejích případných dalších 
dětí. Za jeho váháním, zda 
Marii vzít k sobě, mohlo 
být rozpoznání její mimo
řádné role a vlastní ne
hodnosti. Dalším starozá
konním obrazem Marie je 
Archa Úmluvy – ta v sobě 
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také nosila Slovo. Kdo se dotkl Archy, zemřel – pokud si to Josef uvědo
moval, nemuselo pro něj být těžké být víc strážcem Mariina panenství než 
jejím manželem, a to i po Ježíšově narození.

Můžeme tedy shrnout biblické základy mariánských dogmat. Oprávně
nost titulu „Bohorodička“ můžeme dokázat nejen dogmaticky, ale i biblic
ky. Mariino trvalé panenství možná není biblicky dokázáno nade všechnu 
pochybnost, ale lze snadno vyvrátit všechny námitky a dokázat, že z bib
lického hlediska dává smysl. Neposkvrněné početí je složitější, bez určité 
míry dogmatické teologie je obtížné toto dogma byť jen pochopit. Bible tedy 
rozhodně nestačí k jeho dokázání, ale ukazuje na jeho hlavní důsledek, na 
Mariinu svatost. Jen o Mariině nanebevzetí není v Bibli jediná zmínka, na
nejvýš vzdálené (před)obrazy nebo základy základů, ze kterých pro ně lze 
argumentovat teologicky, ale ne přímo biblicky.

„Od této chvíle mě budou blahoslavit všechna pokolení, že mi učinil vel
ké věci ten, který je Mocný.“ (Lk 1, 48) Maria tím Alžbětinu chválu její víry 
přijímá, ale připomíná, že se tato chvála nemá zastavit u ní, ale že v prv
ní řadě patří Bohu. To však neznamená, že ji resp. Boha skrze ni nema
jí „všechna pokolení“ chválit. Přesněji, „blahoslavit“, tedy „prohlašovat za 
šťastnou“. Protestantům se může zdát, že to s tím „blahoslavením“ my kato
líci přeháníme (a pravoslavní jakbysmet), a nám, že se protestanti vylučují 
z oněch „všech pokolení“ „blahoslavících“ Marii. To není důvod k vzájem
nému obviňování, ale ke snaze o pochopení druhých. A také k následování 
víry a pokory „blahoslavené, která uvěřila“ – ona nás vede k jednotě nejen 
přímluvnou modlitbou, ale také právě tímto postojem, který se můžeme 
nejlépe naučit právě od ní.

Pavel Veselský

MARIA

Vrcholem naší lásky musí být schopnost vzdát se jakéhokoli vlastnického 
nároku. Těm, které milujeme, musíme nechat úplnou svobodu, musíme 
jim nechat volnost odejít. Dává má láska druhému člověku svobodu, aby 
žil svůj vlastní život, a nechává mě svobodným pro poslání řádu? Toto 
bolestivé, ale osvobozující vzdávání se jakéhokoli vlastnického nároku na 
druhého nás vyzývá k tomu, abychom v životě těch, které milujeme, zauja-
li místo na okraji. Měli bychom umět zmizet ze samého středu jejich života, 
tak aby na nás mohli zapomenout a být volní – pro někoho jiného, pro 
Boha. Je to velice těžké, ale jsem pevně přesvědčen, že nám to může přinést 
více radosti, než bychom si vůbec kdy mohli představit. Teprve když je náš 
bok otevřený, může z něj prýštit živá voda. (Timothy Radcliffe OP)
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Tomáš Akvinský
O Božím bytí v Teologické sumě
Tento svazek přináší překlad traktátu o jediném 
Bohu z První části Sumy (STh I, q. 2–11). Tomáš 
v něm pojednává o způsobech prokázání Boží exis
tence (známých jako pět cest či kosmologických 
důkazů Boží existence) a o jeho tzv. entitativních 
atributech: jednoduchosti, dokonalosti, dobrotě, 
nekonečnosti, všudypřítomnosti, neměnnosti, věč
nosti a jednotě. Rozsáhlá úvodní studie se snaží po
skytnout pojmové nástroje pro úspěšné čtení přelo
ženého textu současnými studenty a teology. Revize 
překladu, úvodní studie a poznámky Petr Dvorský.

brož., 260 str., 320 Kč

Z nabídky nakladatelství Krystal OP
30 let Krystalu OP — 300 dobrých knih
V závěru letošního roku, kdy si připomínáme 30 let existence našeho nakla
datelství, vychází 300. publikace, traktát o Božím bytí v Teologické sumě. 
Díky Bohu a všem našim spolupracovníkům a podporovatelům!

Letní škola Tomáše Akvinského
3. ročník • 28. 7. – 3. 8. 2024 Kroměříž • téma Láska

Třetí ročník Letní školy Tomáše Akvinského se 
bude konat ve dnech 28. července až 3. srpna 2024 
v Kroměříži. Akci pořádají Česká a Slovenská domi

nikánská provincie ve spolupráci s nakladatelstvím Krystal OP. Tento roč
ník bude věnován tématu Láska. Náplní letní školy bude společné studium 
nauky a textů svatého Tomáše vztahujících se k danému tématu a hledá
ní jejich významu pro náš duchovní i praktický život. Na programu budou 
přednášky, workshopy, společná i individuální modlitba a čas pro setkávání 
a rozhovory. Těšíme se na vás a prosíme o modlitební podporu akce.
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Tomáš Akvinský
O stvoření v Teologické sumě
Tomášův traktát o stvoření v otázkách 44–49 První 
části Sumy představuje jakési východisko k dalším 
pojednáním na téma stvoření, která budou zacílena 
na specifické oblasti, jako je biblická zpráva o stvo
ření v otázkách 65–74 nebo detailnější pojednání 
o stvoření člověka v otázkách 92–93. Nacházejí se 
zde úvahy o původu stvoření na základě reflexe jed
notlivých typů příčin a otázky o jednotě a mnohosti, 
jež jsou zásadní pro chápání mnohosti druhů růz
ných bytostí a mnohosti individuí v rámci jednotli
vých druhů. Podstatná je také část zaměřená na pro
blematiku zla, neboť otázky týkající se přítomnosti 
dobra a zla ve stvoření ovlivňují jak naše chápání 
Boha jako původce všeho, co jest, tak porozumění 
a hodnocení lidského jednání, kterému se Tomáš vě
nuje v prvním dílu Druhé části Sumy. Překlad, úvod
ní studie a poznámky Tomáš Machula.

brož., 116 str., 150 Kč

Salve 3/2023 – LGBTQ+
Cílem čísla je odpovědět na potřebu hlubší diskuse 
nad otázkami spjatými s postavením LGBTQ+ osob 
v rámci katolické církve a pojednat tuto problemati
ku na úrovni aktuální teologické akademické rozpra
vy. Primárním záměrem tedy není zopakovat fráze 
o potřebě začlenění, nediskriminace a milosrdného 
pastoračního přijetí LGBTQ+ osob v církevních spo
lečenstvích – což už by snad mělo být v církvi samo
zřejmostí –, ale pokusit se o fundovanější teologické 
uchopení tématu. Číslo přináší odborné texty s re
levantní argumentací k jednotlivým otázkám, čímž 
se snaží posunout a obohatit domácí diskusi o nové 
možnosti vnímání problému, a to z pohledu bib
lického, systematického i prakticko-dialogického. 
Obrazový doprovod čísla tvoří fotografie významné 
české fotografky Libuše Jarcovjákové.

brož., 232 str., 130 Kč
https://krystal.op.cz

facebook.com/KrystalOp
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Nenechte si ujít, zapojte se:

• Záznam prezentace fr. Jarosława Krawiece OP na letošním sedoru a následné de
baty: https://www.youtube.com/watch?v=rrcKtklNEXc

   https://www.youtube.com/watch?v=_YkIU3msgnE 

• Záznam přednášky prof. Lenky Karfíkové v rámci stálého studia na téma Augustin 
a jeho představa Trojice v Bohu a v duši

   https://www.youtube.com/watch?v=d4PgE86LHsw
   https://www.youtube.com/watch?v=dFhqBNFSMsg

• Prodloužený víkend pro dominikánské rodiny s dětmi
   30.  5. – 2. 6. 2024 v penzionu Mlýn v Jimramovských Pasekách na Vysočině
   přihlášky u Viktora Petra Houdka z jablonského sdružení na viktor@houdek.cz

• Podpora rekonstrukce kláštera a baziliky v Jablonném v Podještědí
   číslo účtu 903503389/0800 s variabilním symbolem 777
   více na https://www.zdislava.cz/

• O Třech ve třech. Podcast o víře a životě z ní ׀ https://op.cz/o3v3/

• Dominikánská 8 ׀ https://dominikanska8.cz/

• Knižní salóny nakladatelství Krystal OP ׀ https://krystal.op.cz/knizni-salon-2/
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